
  

1981 SYLWAN Nr 10, 11, 12 

Protokół z 80 Zjazdu 
Delegatów Oddziałów PTL 

z dnia 19 września 1980 r. 
w Spale 

O brady otworzył Przewodniczący Zarządu Głównego PTL prof. dr hab. Fran- 

ciszek Krzysik witając przybyłych na Zjazd delegatów oddziałów jak również 

zaproszonych gości, m. in. tow. mgr. inż. Czesława Szczepańskiego, przedstawiciela 

Wydziału Rolnictwa i Gospodarki Żywnościowej KC PZPR, mgr. inż. Andrzeja No- 

wakowskiego, Naczelnego Dyrektora Lasów Państwowych, mgr. inż. Feliksa Par- 

dusa, Dyrektora OZLP w Łodzi. 

Pierwsze słowa swego wystąpienia profesor Krzysik poświęcił pamięci zmar- 

łych od ostatniego Zjazdu Kolegów, których zebrani uczcili chwilą ciszy. 

Następnie prof. Krzysik poinformował o otrzymaniu w roku ubiegłym przez 

członków Towarzystwa odznaczeń państwowych. Z kolei zaproponował skład Pre- 

zydium Zjazdu: przewodniczący — mgr inż. F. Pardus, asesorzy — mgr inż. Jerzy 

Bergier, mgr inż. Zygmunt Trociński, sekretariat — Irena Michniewska, Jolanta 

Lewandowska. Ogół zebranych zaakceptował jednomyślnie skład Prezydium Zjazdu. 
W kolejności głos zabrał przewodniczący Zjazdu mgr inż. F. Pardus, który na 

wstępie podziękował za wybór, przyjmując to jako duży zaszczyt i wyróżnienie, 

a następnie zaproponował powołanie Komisji Wniosków w składzie: dr inż. Sta- 

nisław Barański, mgr inż. Jan Potocki, mgr inż. Tadeusz Pawlak, mgr inż. Bo- 

lesław Kośmider, mgr inż. Henryk Kujawa, doc. dr hab. Konrad Magnuski, mgr inż. 

Marian Mączkowski, mgr inż. Edward Smoczek, mgr inż. Zdzisław Szunke, mgr inż. 

Zdzisław Tokarz, mgr inż. Henryk Ostrowski, mgr inż. Zygmunt Karpiński, mgr 

Inż. Marian Czuraj. Skład Komisji został przyjęty przy 3 głosach wstrzymujących 
się. 

Następnie głos zabrał mgr inż. Henryk Ostrowski, który zaproponował wpro- 

wadzenie do porządku dnia dyskusji nad stanowiskiem leśników uczestniczących 

w odbywającym się Zjeździe w sprawie stanu naszych lasów i gospodarstwa leś- 

nego. Kontrwniosek wysunął mgr inż. Andrzej Nowakowski, proponując wyłonienie 

zespołu specjalistów i ekspertów dla przygotowania raportu o stanie lasów. W dy- 

skusji na ten temat zabrali głos: mgr inż. M. Czuraj, prof. dr hab. E. Więcko, 
mgr inż. Z. Karpiński, mgr inż. J. Kozyra. Podsumowując dyskusję przewodniczący 

Zjazdu zaproponował wstawienie do porządku obrad Zjazdu wniosku o powołanie 

zespołu do opracowania informacji o stanie lasów i gospodarstwa leśnego. 

Sprawozdanie z działalności Towarzystwa w okresie między 79 a 80 Zjazdem 

Delegatów Oddziałów PTL przedstawił dr inż. Andrzej Gorzelak. 

Kolejno Przewodniczący Prezydium Zjazdu zaproponował powołanie Komisji 

Skrutacyjnej w składzie: inż. Leopold Szymkowicz, mgr inż. Adam T. Urbański, 

Mgr inż. Jerzy Domżalski. Propozycja została przyjęta jednomyślnie. 
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Sprawozdanie z działalności Głównej Komisji Rewizyjnej za okres od 7IX 
1979 г. do 181IX 1980 r. złożył doc. dr hab. Kazimierz Heymanowski, przewodni- 
czący Komisji. 

Po przerwie w obradach głos zabrał przewodniczący Komisji Skrutacyjnej inż. 

Leopold Szymkowicz. Komisja ustaliła, że Zjazd jest władny do podejmowania 

uchwał. Na 120 osób uprawnionych do podejmowania decyzji obecnych jest 61 osób. 

W imieniu Komisji Wniosków mgr inż. Henryk Ostrowski zaproponował powo- 

łanie Zespołu ds. opracowania raportu o stanie lasów i gospodarstwa leśnego w na- 

stępującym składzie: prof. dr hab. Zbigniew Sierpiński, prof. dr hab. Bolesław Za- 

bielski, mgr inż. Marian Czuraj, doc. dr Stefan Graniczny, mgr inż. Zygmunt Kar- 
piński, mgr inż. Henryk Ostrowski, prof. dr hab. Edward Więcko, mgr inż. Zygmunt 

Tokarz, dr inż. Stanisław Barański, mgr inż. Marian Mączyński, mgr inż. Edward 

Smoczek, doc. dr hab. Konrad Magnuski, mgr inż. Jerzy. Musiał, mgr inż. Jerzy 
Domżalski. Z sali wpłynął dodatkowy wniosek o uzupełnienie składu Zespołu 

o przedstawiciela Oddziału w Katowicach kol. mgr. inż. Jana Potockiego. Przewod- 

niczącym Zespołu wybrano prof. dr. hab. Edwarda Więckę. Zaproponowany skład 
Zespołu poddano pod głosowanie i większością głosów, przy 2 wstrzymujących się, 
przyjęto. 

W dalszym ciągu obrad głos zabrali: 

Prof. dr hab. B. Zabielski poruszył sprawę stanu lasów w Polsce. W ostatnich 
latach przyrost w lasach masy drzewnej na 1 ha rocznie znacznie się poprawił 
(do 5,6 m*). Istotnym momentem jest funkcja lasu i zdaniem mówcy pierwszo- 
planową powinny być zadania produkcyjne. 

Mgr inż. H. Ostrowski przedstawił Zjazdowi swoją ocenę struktury organiza- 
cyjnej lasów, użytkowania lasu (ściśle wg obliczonych etatów), propozycje zmian 
kadrowych na kierowniczych stanowsikach w resorcie oraz ocenę działalności nie- 
których pracowników nauki. 

Prof. dr hab. F. Krzysik, ustosunkowując się do wypowiedzi mgr. inż. H. Ostrow- 
skiego w części dotyczącej zmian kadrowych, zwrócił uwagę, że sprawy kadrowe 
nie wchodzą w zakres kompetencji PTL. , 

Mgr inż. M. Czuraj stwierdził, że działalność niektórych komisji nie przedsta- 
wia się tak dobrze jak to wynikało ze sprawozdań. Komisja Kształtowania i Ochro- 
ny Środowiska nie powinna ograniczać swojej działalności do terenów parków na- 
rodowych; Komisja Ekonomiki i Polityki Leśnej winna zająć się w szerszym Za- 
kresie oceną lasów pod względem spełniania funkcji społecznych, ochronnych, kli- 
matycznych, a nie opierać się wyłącznie na obliczaniu wartości drewna. 

Mgr inż. Z. Karpiński zgodził się z przedmówcami co do obecnej złej organi- 
zacji lasów, która odbja się w wynikach gospodarczych jednostek. Stwierdził, że na- 
leżałoby się zająć sprawą polityki gospodarczej i zacząć mówić o tym co jest złe 
głównie w dziedzinie ochrony lasu. | | 

Mgr inż. R. Parewicz zaapelował, aby wnioski dotyczące zmian personalnych: 
strukturalnych i metod zarządzania były poprzedzone wnikliwą analizą. | 

Prof. dr hab. J. Broda, przewodniczący Komisji Historii Leśnictwa, wystosowa: 
apel o zbieranie i zachowywanie do czasu utworzenia przy Ośrodku Kultury Leśnej 
i Muzeum Leśnym w Gołuchowie Centralnego Archiwum Leśnictwa, akt dotyczą” 
cych najnowszej historii leśnictwa. Mogłyby one być i powinny być gromadzone 
przy okręgowych zarządach lasów państwowych, w specjalnie wydzielonych po- 
mieszczeniach. 

Zdaniem Przewodniczącego Zjazdu i Przewodniczącego ZG Towarzystwa Kol. 
Ostrowski powinien przedstawić swoje propozycje na piśmie Komisji Wniosków. 
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' Powyższą propozycję poddano głosowaniu. Większością głosów przy 6 wstrzymują- 

i cych się ustalono, że propozycje Kol. Ostrowskiego zostaną przedłożone Komisji 

Wniosków. 

' W dalszej części brad prof. dr hab. B. Gonet, przewodniczący Komisji Odzna- 

czeń Towarzystwa, przedstawił wnioski o nadanie członkowstwa honorowego i od- 

znak honorowych Towarzystwa. 

Większością głosów przy jednym wstrzymującym się propozycja odznaczeń od- 

znakami honorowymi została przyjęta. Godność członka honorowego nadano 3 0So- 

bom, 16 osób otrzymało złote i 30 osób srebrne odznaki honorowe. 

Następnie mgr inż. M. Mączyński, przewodniczący Komisji Wniosków, przed- 

stawił wnioski jakie wpłynęły do Komisji w czasie trwania Zjazdu. Komisja Wnio- 

sków 80 Zjazdu Delegatów Oddziałów PTL przedłożyła Zjazdowi do uchwalenia 

następujące wnioski: 

l. Wobec istniejącej konieczności opracowania raportu o stanie lasów i gospo- 

darstwa leśnego w nawiązaniu do opracowań poprzednich — Zjazd Delegatów po- 

wołał Zespół wybrany na obecnym Zjeździe do opracowania tego tematu. 

2. Zjazd Delegatów zobowiązuje ZG PTL do dokonania oceny obecnej struk- 

tury organizacyjnej lasów oraz przedłożenia właściwym władzom wniosków zmie- 

rzających do zapewnienia racjonalnego gospodarowania w lasach w oparciu o ору- 

malne wielkości podstawowych jednostek organizacyjnych, ponieważ nadleśnictwa 

I leśnictwa w obecnych rozmiarach nie zdają egzaminu pod względem prawidłowego 

i terminowego wykonania zadań gospodarczo-leśnych. 

3. Zjazd Delegatów stwierdza, że nadmierne wyręby wojenne i powojenne 

Znacznie pogorszyły strukturę wiekową przy równoczesnym niewykonaniu w pra- 

.Widłowy sposób i we właściwym zakresie zabiegów pielęgnacyjnych i sanitarnych, 

(0 w konsekwencji obniżyło zdrowotność, trwałość i wartość lasów. Z tych wzglę- 

dów konieczne jest od zaraz użytkowanie lasu ściśle w ramach prawidłowo obli- 

Czonych etatów oraz pełne i właściwe wykonanie zabiegów ochronnych, odnowienio- 

wych i pielęgnacyjnych. 
4. Z uwagi na ujemne skutki obsadzania kierowniczych stanowisk niefachow- 

(ami i ludźmi nieodpowiedzialnymi również w resorcie leśnictwa i przemysłu drzew- 

lego oraz w dziedzinie hauki leśnej — Zjazd Delegatów postuluje konieczność 

‘Mian w tym zakresie dla dobra gospodarki leśnej i nauki leśnictwa. 

, 5. Należy zweryfikować pojęcie wartości lasu w oparciu o wszystkie funkcje 

' elementy lasu, a nie tylko o drewno, stosownie do wniosku złożonego па poprzed- 

him Zjeździe w Toruniu. 
6. Wniosek dotyczący odciążenia służby leśnej od szacowania szkód łowieckich 

Postanowiono przekazać powołanemu Zespołowi. 

1. Wobec licznych w okresie powojennym zmian organizacyjnych w Lasach 

Państwowych jest celowe i konieczne, by ochronić od zniszczenia zdeaktualizowane 

aktą byłych OZLP, mające dużą wartość dla badań historyczno-leśnych. Dotyczy 

0 także akt najnowszych sprzed lat siedemdziesięciu. W związku z powyższym 

Zjazd proponuje utworzenie centralnego archiwum leśnego, zlokalizowanego 

W ośrodku Kultury Leśnej w Gołuchowie. Jest to tym bardziej uzasadnione, że 

archiwa państwowe są przeładowane i bronią się przed przyjmowaniem nowych 

zespołów akt archiwalnych. Ze względu jednak na to, że projektowane centralne 

alchiwum leśne w Gołuchowie może powstać dopiero za parę lat, niezbędne jest 

obecnie wygospodarowanie na terenie każdego OZLP odpowiedniego pomieszczenia 

la przejściowego gromadzenia materiałów archiwalnych, zwłaszcza ze zlikwidowa- 

tych OZLP. 
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Zjaza zobowiązuje ZG PTL do podjęcia starań w Naczelnym Zarządzie Lasów 

Państwowych o: | 

—- uwzględnienie wysuwanego postulatu utworzenia centralnego archiwum leś- 

nego na terenie Ośrodka Kultury Leśnej w Gołuchowie, 

— wydanie przez NZLP zarządzenia podległym jednostkom terenowym w spra- 

wie zachowania i właściwego zabezpieczenia znajdujących się tam materiałów 

o charakterze archiwalnym. 

W konkluzji profesor Krzysik zaapelował, aby wszystkie wnioski dotyczące sta- 

nu lasów i ich zarządzania przekazać Zespołowi ds. raportu o stanie lasów. Wyraził 

przy tym nadzieję, że Zespół wywiąże się z zadania na tyle dobrze, że ZG nie 

będzie zmuszony dokonywać osobnej oceny. Kończąc swoje wystąpienie Przewod- 

niczący ZG podziękował gospodarzom za trud wzniesiony w przygotowanie Zjazdu 

"oraz gościnę, a przybyłym przedstawicielom Oddziałów za uczestnictwo w Zjeździe. 

80 Zjazd Delegatów Oddziałów PTL zamknął Przewodniczący Prezydium Zjaz- 

du mgr inż. Feliks Pardus, dziękując za rzeczową dyskusję oraz za udział w obra- 

dach. 

9 

Protokółowały: 

Irena Michniewska, Jolanta Lewandowska 
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